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and‘a Jury.
feow York, Jaduary 7, 1918.
- The defendnnt iz indicted for an attempt to
cormit murder in the f&rat degroe ae a second dffbnlo,
and assault in the first degrees as a aocond,oftiuii_

indiotment filed iupust 29, 1817,
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People: ASSIST ' NT DISTRIOT ATTORNRY KeDONALD, 25Q.

Por Defendant: W. R. ﬁ?sa{ 394Q.
"33;!"_‘,' i Auly impanelled and BWO!‘B._

¥r. MeDonald onens to “-«‘;ﬁry.

™, MeDONALD: * have slready told 3§n, the def
fendant, Sam “acco ,\Ybo-indicted with Charles Yauﬁgland
Pater 3{anco in an ipt to commit murder in the first
depree ag sécond offense and asranlt in the first dograq
.-r.; » second offense.

The “w@plo XD te prove that on the Eﬁth day of
Anpust, 1917, at ashout heur, of 8:30 P. s 'th. SOm-

Valii:)l:x;v qi’uf}"v . 0o 'u‘ﬂ:j.- i } DQL‘IQ A Al :‘!Ltine W % i' ;*\t



.defendant, So vou will mee that there was a general

That in a peneral way prives you the facts of the cise,

his brother and two other men outside of the saloon

kept by his fwther, on the southeanf corner of llotﬁv

A
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Street and Second Avenue; that the dsfend nt appeared

from behind a sign, accompanied by Charlee Young and by

Pater Bianco and started shooting, firing three or four

e

shote, and at that time one of those shote struck the

comﬁlaining witnese, Dominick DeLucca in the arm, going
throngh the uprer nart of the arm. Thefoupon the people
arcund the place scattered. A few minutes thereafter
DeLucca went over to the drﬁg sfofe ﬁoross‘thé strth and
whilé he was in tHe drug store, the defendant and two

others, Charles Young and Peter Bianco fired more shots

at the complaining witness. We wili sha!‘fhat pedeitf

7 wag ~hot ac he was watching thie cshooting 8!4-
fray, and that an innocent passer~by was chot in thh 
ankle. keanvhile, to give you thewhole histoiy of th§ w
after the firet shooting, the brother of the complal
witness, seeing the three men firing, rﬁn some plao§
got a pun and while the-shoctineg wase tnkihg'plaoe.onﬁl

of the drug store, he fired, killing a brother of this
gun fight aronnd and about this place at the time.

and they will be brought out more in detail by the

witneesee produced by the People.



PEOPLE'S .CASE, ‘

MR. MeDONALD: The Defendant's counsel concedes that
the defendant was previously convicted, and I will read
into the record the prior conviction.

rﬁ.'DUEt: Yes, és charged in the indictment.

NR. MeDONALD: The defendant through his counsel
concedes thet on the 21st day of May, 1915, before

Judee Wadhams, in the .Court of General Sessions, the

defendant was convicted of a felony, to wit:; the crime

of eriminally having ancharrying a fire-arm concealed

upon his person, and was sentenéed to Sing Sing prison

for two and a half years. ; ' b 1
MR. DUEL: Yes.

PONMINIC DE LUCGCA, 6! 106 3ast 113th Street.

a witness called on behalf of the People, being duiy

gsworn, testified as follows:

MR. MCDCNALD: I offer in evidence a diagfam, sub- é
ject to corrections of the place of the occurrence.

KR. DUSL: No objections.

THE diapram is marked in evidence as People's
Zxhibit 1.

MR, NeDONALD: I offer in evidence three pictures
or photographs of 1t remises at 110th Street and
 Second Avenue, southeast corner, there “being nO'obJootiOa
by counsel for the defendant,

MR, DUSL: No objeotion,
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The photographs are marked in evidence as Pasople's

Exhibit 2, 3 and 4.

DIRECT EXAMINATION BY MR. McDCONALD:

Q You are now in the army, are you? A Yes sir.
Q To what regiment do you belong? A. 306 Infantry.
, & Where are you étationed? A Company L.

Q Vhere are you stationed? A I don't understand you.

P :

Where are you, at Yaphank? A Yaphank,fnong Island.

D

Do you know the defendant, Sam Sacco? A Yes sire.
Q@ How 1ong do you know the defendant? A For about

- @aight or nine years. V\ie were kids, brought up together,

Q VWhere, in this City? A - Yes sir,

Q Did ycﬁ see him on the Zdth day of August, 1917%

A Yes sir.

Q@ Had you seen him previous, - about three or four

W86k8‘§r6V10u8Att August 20th, 19179 A No sir.

Q About what time did you see him on the 20th of
Aubust, 12179 A It was ahout twenty minutes fo nine.

Q@ About where were you 2t t hat time? A Going over
to the drug store. |

Q T‘I"evﬁous to thest where were you? A Sittidg in

front of the saldun, right next tc Joseph Priano, Roport
Roseie, my brother and another fellow named, Danny,

€ You say you were gitting in front of the saloon?

A Yeg.

Q@ Whose saloon 18 that? A My father'se salogn.

I




Q Tell us how you were sitting with repards to the

corner? A Well for instance, this is the saloon ( indicating)

Here is the crosstown, the corner of 110%h Streof. I was sittiﬁg'
as I am now. . Robert Rossie alongside of me on my left and my
bro ther alongside of Robert Rossie, and Danny stending aIOng-
gide of my brotﬁer,'and Jogeph Priano between the door and me.

Q@ Between the door and you? o tea.

« Was anybody else sitting there?» A No sir.

What part of the front of the étore were you ate® A

The door is right in the front. V

Q Show us on which side, on People's Exhibit 3 in evi-

dence: where you were, what part of the & tore? A On the

left (indicating).
Point it out there, & Right here, Ve were all sit-
ting here. (indicating).
@ Put a crose theras. 4 Where I was sitting®
Q@ Yes. A (Witnese indicnting by marking a oroae'mark); 

Q@ How put your initials there, also. A (VWitnese in~

dicating by marking initials).
Q Now, what sort of a chair were sitting on, a wooden
chair? A A wooden chair, yes sir.
'How then, just tell us what was the firgt thing that
nappened? A The first thing I seen, some fellow by'th§ name

of John Pagano and Charley Young steppred from out a sign and

‘'ohn Papano fired one shot hit me ripght on the right arm
Y 14 11¢ £ '!,'/-":,_. 2R3 ™
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Q@ Is that the chair you were sitting on? (Showing
a chair to the witnecs). A Yes sir,

Q Just before any shootinp-dccurred, what wae ite
condition? A 0. E; The same: as every other chair in the
galoon. |

MR. DUSL: I move to strike out th§ words, "The
same as every other chair”,
. HE GOURT: I will strike it put.

A. The chaire are all bne kind.

\ : |
THE OCURT: Strike that out. Juet answer the

cuestions that are put to you.

Q@ And you gay you were =itting on this chair? A Yes sire.

How then Just tell us what hannened? A I was 8it-
tine on the chair when I saeen s ome fellow by fhe name of
John Papgano and Charley Young Stép from behind the sign and
John Pagano fired the first shot and hit me on the right
arm. I fell and Charley Young fired two more shots.

Q VWho? i Charley Younng fired two more shots, and-
they both ran un in 12th Street and Thifd Avenue. fllOtﬁh
hen Inicked myself up I seen Peter 3iance and Joseph Sacce
right nesr the mud putter.
Q Joseph Sacco, t! ig not this defendant? A He,
t 1g the brother; Peter Bianco fired three or four shots
and I laid on the fleoor arain. I pot up after that and I
went over to the drug store with a fellow named Danny, th&f

tanding alongside of my brother. A8 we pot to the

&
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door of the drug store I heard another shot and I laid down
on the floor this way (indicoting) and looked back and Sam

Hurley fired . two more shotes at me. He ran up to the

Church, which is about three houses away from the saloon.

Q Did you see him? A Yes, he got into a bdig, dlack
car standing there. I got in the drug store and I told
Danny to call up the Harlem Hespital.

| Q Never mind what you told Danny. What 414 you do

then? A The fellow from behind the counter of the drug-
store was bandaging up my.afm when I heard six or seven
other shots fired outside. Then they took a little Boy in-
. 8ide and another youns man inside. ﬁé looked to be an old

man to me. I did not{reaognize him. @hen I seen his young
‘wife came in and started crying. e e , ‘ {

Q@ Vhosge? A Hoe Sacco's.

Q@ DPid you see this defendant after that? A No sir.

She started crying and she said, "Oh, my husband, your bro-
ther is fhe canse of his de~th, your brother is the cause of
-his death.” Shq gaid it twice. ' Then the officers came in
there. After a little while a doctor came in and picked mo‘
up and the other boy, =nd they put the two of us in the
ambuiunoe and took us to the Harlem Hospital. The next
norning 1 sean another young man about two beds awa§ from

me saying they picked him Q; in 112th Street. He was chot
in the ripht lep.

MR, DVBL: I move that the witness's statenent
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what he heard another man say, be stricken out. !
MR, MODONALD: No objeetions .

MR. DUSL: A%t this time I move to strike out the

of this testimony respeoting'whaf Joseph Sacco's wife

said in the drug store, claiming Samuel is the cause
of the brother's death.
THE COURT: Mofion granted.

Q rYou say you were shot? A Yes, on the right arm.

Q Show us where? A Right here (indicating forearm
aboﬁe the wrist). |

Q Is‘that wheré you wer: shot? | A Yes. This ies the
way I was sitting (1ndicati5g).

Q How long did you remain in the hospital? | A About
four days.

Q Did that wound go right through your arm? A The
doctor took the bullet out. If did not go through.

Q@ Just look at this chair (ﬁénding chair to the witness),
what was its condition at the time you sat ih it, previous
to any shooting? A The same as thig other gide.

Q Did you see it after the shooting? A No sir, I dia
not.

\

BY THE OCQURT:

Q Vhen was the first time you saw it after the shouting?
f Vhen I took it out from the saloon and put it naﬂr‘tha'
door and sat on it.

% After the shouting? A After the shooting I did net




goe 1t. This is the first time.
Q Vvas that the chair you were sitting on? A Yes sir.

THE COURT: He said he never saw it from that time

to this.

" THE WITNESS: That is right, your Honor.
| " MR. MODONALD: I offer to have this chair marked
for identification.
Chair marked People’s ixhibit 5 for identificatiions
Q@ Is this chair now in the same condition as it was
when you sat in it? A No sir,
Q What changes are in it? A It is broke there.
There is a buliet hole in the bottom.
Q@ Here? (indicating) A Fﬁrther down (indicating
on.the right side of railing of chair).v
MR. McDONALD: That 1is all.

CROSS SXAMINATICN BY MR DUEL:

Q ~ How many tchots in all were fired? A I could not

tell you.
Q About how many? A Well, about 15 shots.

Q@ Within the space of what time? A Within the space

¢ |

of about half an hour.
Q Where were you during that half hour? A Well, I
was in front of the saloon and I was'in the drug store.

Q How long were  you in front of the saloon after

3

the first gshot was fired? A About seven or eight minutes.

@ How many shote were fired before you got to the
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drug store, after you left the saloon? A About seven or
eight.

Q Waes that still while you wefo on the street? A Yes.

Q, How many»ghote were fired while you werein front of

" the saloon and going to the drug Store? A Three of them.

Q@ That made a totgl of about ten while you were exposed
on the street to the shooting? A Yes sir. e

Q About ten shote? A While I was on»the gtreet,
'ygs gsir.

Q How many peonle did vou 8ee fire shots at ycu? A I
geen John ?anano and Peter Biénco and Sam Sacco, which is

Samuel Hurley. E

Q uhich one fired first? A John Paganoe.

Q@ How many di1d he fire? A One.

Q How far was he from you when he fired that one? A
Right near &here the sign of the saloon i#, where it says,
"Lunch".

Q Does that show c¢cn any of these piectures? Where is
that sign? A It fs right on the corner of the window.

Q ®an you noint out ite location on thia picture, al-
though it is not there, on Exhibit 3¢ A Here is where
it i8 located (indicnting).

Q@ Put a crose mark there. A (Indicating by a eroee
mark)

G Does it project out from the building intec Second

\venue® A No sir, just straight.
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Q Does it project into 110th Street? A No sir.

Q What do you mean, straipght? A 8Straight to the

avenue. You ean see it on both sides, going up or poing down.

@ Do you mean it projects out from the building 1line
like this (indicating)? A No, it is hooked this way (in-
diceting at right angles).

& Straight out into the avneue? A Yes.

QV DoaS'thét sign reach all the way %o the ground or
only to the botfom of the window? A Right to the ground.
ohe stands on the groundf

Q@ How high is 1t? A I don't ¥now. maybe it is about
three feet. »

Q Do you know whether that sipgn hes been moved from the
window or not? A\ No sir,lit wag not removed.

It is etill the;>9 A ‘Yés si?. 0f course, my father
laced it in when he closes up the place.

Q@ Bvery night? A Yes., He puts thét sign out eyery
murnin; ahout 11 o'clocke.:

MR. DUZL: I assume from thut,‘this picture was
t aken at a time when the sfioon was closed.
KR. MeDONALD: Yes. That pioture'is only %c give

a general idea. |

Q ”qw high doee that sign reuch above the grudnd?

A About three feet.,

Q VWho was the next one who fired a shot at you?
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A Charley Young, he fired t#u other shota.

@ He fired how many? A Two other cshote. while I was
lying on the floor..

Q@ Where were yonu lying on the floor? A Right in the
doorway, with m’ feet out, the salcon doorﬁay.

& Where was Charley Young® A In back of John Pagano.

€ Did you 8ee John Papano étxthe‘same time that.ybu
saw Charley Young? A John Papané was the first man I seen.

MR. DUEBR: I wové to etrike that answer out as

not resnonsive.

G

THE COURT: Eéll, he answers your oeuestion in-
directly.

Q You saw Charley Young fire two shots after Johnm
Pagano fired the first shot? A Yes &ir.

9@ Ypu saw him back of the sipn? 4 o, he was.oﬁt
from the sign, about six indhes out from the sign; the tweo
of fhgm together., ~

Q@ Bxpnosed to your view? A Yes,

Q Where Was John Pagano at that time? 4 Right next te
Charley Young.

& In towmrd the sipgn? A About six incheg away from ‘
the sipgn.

« And so was charley Young? :A Yes sir.

Q@ They could not hoth occupy the Qame place, counld thoy?'

A Yes sir.,

Q@ When you fell on the floor of the saloon dooxr, Aid
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you fall in with your head towarde the door of fhe saloon?
A  Towarde the door you mean? 2

@ Towards the door of the saloon? A Yes.

Q. with yoﬁr feet out? A TYes sir,.

Q How were you able to see these two men if your head
wae inside the door? A I could not see them men when I
fell down after they had fired.

Q I thought you just stated you saw them after you
fell down, you saw Charley Young fire. A4 After I fell dovwn
they both run to 10th Street and Third Avenue.

Q That is not what you testified to before. A That
is what I testified to.

Q Who fired the shots after that? :A Pote: Bianco,
gtanding alonrside of Joe Saccoe. |

. Q@ After Charley Young fired his two shofs; wvhat did
you\do?' A ‘I got up and I was 901dg fnto the saloon to tell
my father I wns shot 1d the arm and I wae going to the drug-
gtore. hile I waes poing out 1 seen Peter B!anoo‘and Joseph
Sacco standing near the gutter.

How far were you from the salion at that time® A
when I seen them?

,'“ Yes. A Well, I wae just going to go ;ut.uf the

dooro

Q VWhat part of the putter were they im, down toward

110th Street?® A Straight to the door.
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Q@ Straight in front of you? A Yes,

Q Who 414 you see there? A Peter Bianeo and Joseph
Saccoe | |

Q What 4id you do? A I seen Peter Bianco with Joseph
Sacco go for his pooket. I pot behind the door and there
was three or four other shots fired.

- @ Who fired those shots? A Peter Bianco.

€@ VWhat door d4id you get behind of? iﬂA 6n the right
hand door of the saloon. .

Q  Inside? A ers sif.

Q@ What did you do after that? A After them shots
was fired I went out with a fellow named Danny to the druge
storé. AsTI'got near the door of the drug store Sam Sacco
fired a shot and I laid on the floor and seen him fire two
other shots and he ran denvto.where ther§ was, a big; black
car standing near the Church, three houses away from tho
saioon,'and the car shot'down First Afenuo. |

¢ How many shots did you‘say he fired then? A Three
shots.

€, In your first testimony you said two shots? A No airg 
i have it written down here. , However,K if your re-
collection ie better, all right. You do not want to revise
your testimony, you make it three? A He fired oﬁo shot
and I fell on the floor and then he tirid two other shote

at me and run down near the Church where there was a big,

pleck car and he got inand the car went down Fivat Avenue.
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Q  Arnin you fall; I supnose with VourAhead inside the

drup store? A Then I went fnto the drup store.

Q@ VWhen you fell, ybu fell with ~our head tdwards
the door of the drug store? A No, I was near the door. I
aiad agt fallvto the drug store. I fell still right on the
floor and preténded to be deads I made out the shot hit
meé. 80 he would not come in aftef me afnin.

€ But you lifted your head around to see which way
Sam ran? - A I\ﬁas 1yinf that was. I could see him>r1ght
to the other side.

Q@ Who was it got into that car? A He was tia only
man I seen.

Q Nobody else in the car? A I 4id not see. The back
of the car Q%e facing Second Avenue,

4 How far away was Sam when he shot you? A Right in

" front of the salcon, on the onpesite corner,

@ Viould that be fhe southwest corner pf 110th Street
and Second Avenue? A Southwest corner. Near the shanty.
There is a shanty there, That isrlike on the avenue, the
ghanty.

Q 1 chow-you this diagranm, Peopla&s Exhibit 1. take a
orosg where this zign is, the De Lucoca Cafe, A Here is
the front ddor of the saloon. Right alonpside of the saloon

there ig a shanty, right here (indicating). It is right up

geainst the saloon, It 18 on 10tk Straet [110'3’).
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Q Anp appurtenance of the eal.ocn® A Yes,exactly right

up apaingt the ealoon.

Q@ This 1e your ocross here® A Yes.

Q Just put ygurlinltiall there. A (hitnesse indio@ting
by making initiale).
Q How far back from the dbuflding line is that ghanty?
I mean from the Second Avenue building line? A I could notv
tell you. 15 or 20 feet; I could not tell you.
Q Ten feet? A I could not tell youm; I don't know,.
% How long has your father owned that saloon? A He
ane Thﬁivs&1¢on a little over two yearb.
 ‘ And you have been aruﬁnd there for twc years? A Yes,
'Q And you don't know how far back from the building

line that shanty i8? A lNo sir.

Q Thet 18, the Second Avenue building line? A Bo-aif.

f_'Now where were you whem you say Sad Hurley or Sam
Bach‘ fired that first shot® A Right on the ovﬂoéifo
s1do; right here (indicating), roing into the door.
In other worde, he let you get completely acress the
gtreet® A Yes 8ir,
To the drug store? .1 Yeos sir.
Over to wheres you made fhis made thfﬁ mark here, bee
fore he fired that f;ret shot?. A ?aa.
« Them yon dropped down? A Yes,

J

And then two more ghote were fired? i Yes.

@ Your hend was away from him, waen't 1%% 4 Tes air,
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Q@ But I euppose you doubled 1t around so that you counld
look back from thie shanty? A ﬁo, I didn't dbuble it
arcund. I just dropped this way (indicating).

Q Now initial this other cross marked place, please.
S f (Witness markigg with initials).

Q@ How long a time elapsed between the time that John
Pagano fired the first shot aﬁd Sam Saceo, as you said,
fired the last shots? A About fifteen or fwenty minutes.

Q How many policemen were around at the time Sam
fired the last shot? A I did not see any.

s

Q@ Have you ever been convicted of a crime? A Yes sir,
onece.
Q ueren'f'you in the Catholie Protectory twi¢e? A Ybé
gir, my father put me there,
Q Weren't you in the penitentiary? A Yes sir, that
is the time I was convicted,
€ JFor horse sﬁealing? A No sire
What wag it for® A For petit larceny.
You mean that is what you were convicted of? Weren't
you arreeted for stealiny a horse and wagon€? A No sir,
that was not the crime.
3Y THE COURT:
@ vhat were you centenced to the pénitqntiary fo;?
A For stealing a case of ep 8.
BY MR. DUEL:

Q Wenen't you mrrested in May, 1915, for participating
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in a ghooting mateh up t' ere in Harlem where‘a man na;od
Maleno wae killed?

MR. MeDONALD: That is ohjected to.

Objection snetained and exception taken.

THE CCURT: MNr. Duel, you have been in the Dis-
trist attorney's office lones enough to know that it is.
improper to inouire about an arrest, unless there is
a conviction.

Q@ Did yon know a man named Genero Jidiei? A"Ho sire

Q Did you ever hear that name mentioned? A No sir.

Q Did you ever mention that name in the Third Branch
Detective Bureéu the'night you were shot? A ﬁo gire.

& ‘You did not? A No sir.

' MR. DUEL: That ié alle.
RE DIRECT BXANINATION BY MR. McDONALD:

Q thn was 1t that you had a talk with this defondént'
just previous Ac the shooting? 4 It must have been aboﬁt}
four weeks before that, in the College Inn cabaret, id 125th
Street near Ninth 1venué.j

€ what wae it the defendnnt said? A He called me

down in the latrine, that ig the toilet, and he asked me, -

he told me rather, that he was sent to me by the Brooklyn
people to kill Jiro and Vinoc Meorelli, - that is the

twe brothers. So I told him I weuld not do any thing Liko that,
S0 we went upstairs and he called me down apain and he HQ!‘ .

to me that I should not put him 'off, that 1t wolkld he Bad
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g0 Sam same downstairs and we went up again. At the third
time he called me and my bhrother down and we hoth,wént down

there and he gaid to my brother "You are the nearest fellow

|
to 'JirOQ"

Q@ Who is Ciro® A Oire Norrelli. That is Vine Morelli's

- brother. He said, "You will have to put him out of the way

or otherwise it will be bad for you." S8So my brother said,
"I would not do a thing like that. If we want to be pood
friends don't talk to me about anything like that." He
seid, "I was sent over by the Brooklyn people."™ My brother,
he said, "I don't know tﬁem people, so I would not db it."

Q Iu.that all the cpnversafion?

MR, DUEL: I move that this conversation bé strick-
en out as immaterial fo this case. |

THE %LUFT; It 1is 5lways permise ible to show that
a defené*qﬂ made a threat.

MR. DUEL: I1f any thréat was made, according to thia
comvergation, it was a threat to kill a man named Cire,
fkruurh the arpency of Dominic,

THS CUURT: A threat to injure the De Luccass if
they did not kil] these other men, the Morellis. I
will simply allow it as some evidence of a threat, and
I warn t‘o‘Jury that they must not be prejudioed apainst

defendant on account of the alleged conversation,

othar than to view it in the nature of & threat, if they
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find that 1t was a threat. 'It contains some slight
avidence of a threat.

Q Did he say anything further to you at any time?

A No sir.

Q Did he say waht wouid harpen tc you in case you should

not do what he asked you to do?

R« DUEL: Objected to as leading the witness.

Q Tell aus all that happened?
THE COURT: If he said anything further in the
way of a threat he may say 80e |
A He told us that we would be killed. A few days after

that I heard that this Robert Rossie was shot in the Bronx.

Q VWhat did he say? . A He told us we would be killed.

Q@ You say that was all the conversation at that time?

A Yes sir. Then he had a conversation with my brother,

whieh I don't know.

'*q Te did not have uny"further conversation with youn
before the wiOth of August? A No sire
Q How you 8ay you were in frontvof the saloon at the

t ime you were ghot? A Yes sir.
Q ‘:hnt ig in the County of New York? A Yes sir.
Q ilOth Street and Second‘Avenue? A Yes sir,
VR, McDONALD: That is all.

RE CROSS SXANINATION BY MR, 'DUBL:

Q@ Where is the College Inn located? 4 In 125th Street i

near Ninth Avenue.
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Q@ Between Ninth and what avenue® A Ninth and Zighth
Avenues. Between Ninth and Bighth.
Q@ You mean between iighth qnd Manhattan? A Right’
nenr the corner of Hinth Avenue. I have bheen there thrée
or four times.

¥R. DUSL: That is all.
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JOSZPH Js PRIADNDO, of 251 gast 108th Street, called

l

a8 & witness on behalf of the Peopls, heving been duly

sworn, testified as follows:

i DIRKCT HXAMINATION 3Y IRe MODONALD:
_— ) Qy What is your husiness? A Privete Aeteective.

R By whom ere you employed? A Captein Rilev's Datective

Surean.
& Do you know Dominic DelLucea®? A I do.
& Do you know the defendsnt, Sermel S2ce0? A4 T do.
Q@ Were you in the ssloon premises df Lhé compleining wit-‘

ness on the 20th day of August, 19172 4 I was.

Q 4% whet. time of the dsy? 4 I wes there from six o'slock

in the evening.

§ Until when? 4 Until the shooting happened, until sbout

eight thirty or nine o'elock.

Q Did you remein inside of the saloon al) the time? 4 THo
8ir, I wes gtanding outgide in front of the doorwe y.
Q Vglout Qhﬁt time did you go OUCside:of the salpon? ¥
should judge about eight o'clock, something like thet,
S Did anybody go out with ybu? A Yes, the two wnzndol
brothers and a few others.
- & Doninic DeLucca? 4 Yes.
Q 4And Tony DeLucoca? 4 Yes.
§ 4nd who else wes there? & 4 souple of others, boys.
& Where 4id you go when you went out of the assloans A

8tood in front of the doorway. %
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S Did anybody sit down? 2 Yes sir,

4 Were there cheirs outalde of the saloon? A Yes.

Q Teening up againat the windowe® A Yon.

X Where ware you gtanding? 4 .R‘ght near the window, and

Dominic was sitting down.

X "hat lest witness here? 4 Yes, thet 'men in uniform {ine

d;catinx yominie Delunca).

Q@ lMark on there where you were standing, on People's Ex-
hibit 3 in evidence? 4 I wgs standing right here (iﬁilciting).

Q Merk it with your initials? J (¥Witness making a merk
and a oross).

<« You say Dominie wae sitting slongside of yout 4 Yes,
on a cﬂair.

Q And you were stending up? & Yes sir,

S 4nd how long hed vou been outside of the ssloon before
any shooting took rﬁmce”. A About helf en hour, I shonld Judge.

+ Tell us whet hrypened at the time of the shooting, or

!

Jus ¢ previons® A Previous to the shooting T noticed a black
touring car coming from west on 109th Street, shooting east: I
gaid to Dominic -~

3 lever mind whet you arid %o Dominios Yo# ssid something

(
\

to Dominic® A4 Yes. "hen T welked to 109th 3treet and! Second
. 4

- Avenue, the northeast cornar, down to the middle of the blook

and T noticed thid bleck touring ocar stopped in front of s cafh.

{ afterwards came baock to the paloon where the yu were étnwdiny

and #tood there, About twenty or twenty.fiv: e »TBer Yhes
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the first thing L know, T heard shots come in our direation, A

noticed two men erouching behind a big sign, a lunch eign, and

another young man who I got in Albany, thet was wanted for mire
der, by the neme of Peter Bianco -
e DUEL: I move to strike out the last pert.
HE COURT: g8gtrike it out. Teave out these allusions,
and the Jjury will disregard thst.
A (Continued)» This Peter bsienco was in the car tracks, fire
ing algo in our diréction. '
& Who were these fwo men? . A Crouching behind the sign?
Q Yess A4 One I know sas Charley Young, and this defendant
here,
R The defendant Semmel Sscco? A Yes.
X This sign you telk gbout; whe t kind of & sign wes 1t®
4 A lunch signe It weg msde of tin with a wooden franme.
<« 4 sort of triangulsr sign resting on. the ground? & Tt
was resting on the ground. 2 -
Q Vheré ﬁrs this sign placed? 4 Right nesr the oofnor of

the saloon.

4 But on the Avenue? 4 On the Avonﬁe.

% You say yon were stending up there during all thet time?
A Yés. |

& Whs happened after you saw these two men orouch behind
8 81gnY A I seen the shote acome snd w; ran. ﬁhen T heard Dom -
inic pay, "7 an shot", As he alidl:hnt I gave chase after this

Lenoo, " police officer was behind me throus! "enth Street
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?IIOth Street?), who fied to get thie fellow, but he got i'ty from

us. I oame baock, and as T went to the Arugstore I noticed e pafty _ ..h
shooting into the Adrugstore sfter Dominic, and as he done thet [ ——
‘noticed Dominic's brother intonio pull out and shoot this other : P

men. T made for his hip pocket and killed him. I told Dominie,
"Don't run away; stnnd cﬁere, we will all go up to the RBrench",
becanse the NDeteative Jureau knew this for several weeks, thie |
wes supposed to obme of £,
| Re jUHX: I hovo to strike out wh?t ﬂhe jOtectlve
mresu knew.
e COURT:. 8Strike it out,

?i;SCTRT: (Addfoasing witness) The jury will pey no
attention io anything yon.eay, if you 4o not refrain from
meking anok remerks, Such remsrks only show hias on your
part, Just answer the questions put to you, "he jury heve
& right to consider whether you are bieged or not, end =1l
hose thinps that you inter ject, notwithstanding ny wtfninac
':n you not %o do so, simply are proof of bias; do you undere

atand that?

ﬂ;, 56 please answer the qnastipna thet are put
to you and :;Ot.’.i.’u‘- al se,
& Where wag Peater iisnco standing at the time of the firin@?
4 IIn The middle of the osr traocks.
What oar tracks? A ™e ﬁbnond Avanue Hsilroed.

s Ang theyr two ment 4 Were orounchins ehind “his pipn.
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doorwey.
Q Just show ue where this lunch sign wss on the

are talking shout. llerk it there on People's Uxhibit

P
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Q They were shooting, wvhere? 4 Towards us, tdwardl the

night yon

3 with your

initislses A Just about there (merking with initials).

Q@ That is ebout where the sign is? A Yes, right at the

corner of Che saloon.
Q At the intersection of the street snd avenue?
Q How long do you know Ssceo? 4 A good number

Q& About how long? A About ten or fifteen years

A  Yes sirs

of years.

, I think.

Q '"here is not any doubt about that he was one of the men

- who wag firing from behind the sign, in your mind? A4

O

No.

How far away from him were you? A I should judge sbout -

@ T™he length of this window? A About the whole length of

' the window. I was on the opposite side of the door.
() Ahoutvhow meny feet is thet windOW? A Aﬁout
}MRe. 116DONALD: Your witness.
CROSS -ZXAMINA "ION , !Re DULL:
Whe t is your full neme? A Joseph J. Prisno.
Whe t is your netionality? A 1Italian,
¢' tThe ¥ is your business? A Private deteotive.
L You are & privete detective shout how long?

yesars.

256 or So_feot.»

A About ten

‘R Where are youf of fices now? A 285 rifth Avenue, connect-

ed with Ceptain Riley.

& 4re you employed by him or are you ssgociated with him®
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A T am employed by him,

J

@ How long heve you been employed by him? A& I‘lm‘with him
now about two weele, or a little over two weeks.
Q Who were you employed by before that? A The Manhattan
4%  Detective Aéency, and before thet Brown's Detective Agency and be-
fore thet ray's Jetecfive Agency.
X During whet period of time were you employed with those
three concerns? 4 Always.
Q Who were you employed by in pAugust, 1917¢? A .If I an not
migtskten | think it wss fthe Menhs ttan.
Q- So from the Manhe ttan you went to Riley? A I left the
Manhattan and then done work of my own sccord throngh difiérent
attorneys, divorce actions, and so forth, and then to Riley.
L Are you a divoraee specialist? A Ho,'not s specialist.
All ceriminsl cases.
& Whom were you with before you went to fthe lManhsttan?

4 ray's Detective Agency.

2 You did not m'ﬁbioﬁ thet hefore? 4 And Brorn's Detective

Q& Brown's, May's, the !fanhattan end Riley's? éé'Yesfsir.

Q  The other concerng®? 2 'Thet is all,
10868 are the only ones? A Yes.
Q Then sre you working for Fay? A4 Over & year ago.

Q& ‘hen 114 you first go to work for him? 4 I do no® recall.

£ When A1d you work for srown? 4 When he first got inte

busginess, i wss mensger of the concern, 391 ¥sst 149th.

v

.=
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'Q How long were yon with him? £ Until his dqath,'about
twd years ago. .

2 Tn other words you worked for him shout seven or eight
years?® 4 | do not tnow how 1on€ he was in business before he
died, and thnr ﬁo died the firm went outs

1 You gsid you were & private detective for ten years? A Yes.

« 4nd you only worked for four concerns? A4 Yes, but I wep
three years with one, worked four years for another, and 80 forﬁh.

Q@ You 3niﬂ you worked for the !Msnhattan concern in jugust,
1917?_ 4 Yesn.

Q 4&nd then for Riley and for Pay before thet? A Yes.

Q@ Then T ssked you how long you were with Erown and you d4id
not rmow? A4 I chould Jjudge for four_ycars; I am not suree.

Q How 16ng were you with Fay? A - About a year nndiaihalf.

I don't kno# for sure,

& How long were you with the lManhatten? A 'About two yesrs
or 8o,

XA het nsmes do you ge hy? & Always as Joseph J, Prianoc.

« You never uged- eany other?® A No sir,

<. Under no circunstances? 4 No sir,

Q@ How long heve you known the DeLucca brothers? 4 I went
to sgcohool L th rm; 8ince boyhood,

« They heve been frioends of yours all your life? 4 Always.
& You never hesve been aconvicted of orime, of course? A Ho sir

& Heve you been enployed by anybody in this cese® 4 No sir.

o

‘ ' you. recelived any expense money from snybody in this
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case? A No sir. ‘ | j

& Yon come hers to testify in this case, therefore, solely

out of your interest in Juetice?

IR« MoDONALD: He comes in answer to & subpoena.
Question withdrawn.
& How long have -you known the defendsnt? & About ten or
fifteen years. |
Q Dia you ever visit at his house? 4 No sire I elweys met
him in the street.
Q Did he ever visit at your housé? A No‘sir.
Q Did you ever take € drink with him? A Ho.sir, I do
not drink.
& Whet do you mesn by visiting him in fthe street;‘ did you
see hin in the street? 4 I met him and telked %o him meny & time.
& 7hen did you tslk to him last, before this shooting?
A‘ I don't recollﬁét thst. ‘ |

4} Approximataly? 4 How oouldll remember when I tslked to
him last?

Q When did you see him lsst before the Shboting; - you s&y you
gsaw him in the street ani have khown him for ahout fifteen years?
4 I might hav nrobebly seen him a month before thet, for all I
know. ‘ .

n't you eny recollection of the lrat time you saw him,<

and where, before the shooting? A On one ocossion I met him in

109th Street and Third Avenue, northeast corner, talking to a

coupl e L DOYS .
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QS TWhat was thet ocoaseion? 4 Just passing bq, eand I ssid

hello.

R "het mrde you single ont 109th Street and Third Avenue?

A I know he alwsys hung out there,

& 50 you might have seen him there? A4 I know he hanged there.

& When 4o yon think thet wag? A4 I don't know. It might
have been a month or two nonths bafore.the shooting.

Q Or three or four months? 4 I could not tell,

X 4nd before thet when did you see him? 4 I wish I would
know, I would tell you. I would often see him passing by.

& Did yon see him last spring, in April? 4 I would not
gsay that, I think he was in jail at thet time, if I am not mis-
taken., I met him in Ossinning. |

Q Do you rnmember; have you any clear recollection of hav-‘
ing secen him befn%e the shooting? A4 T said probably s month be-
fore or a week before, I am not sure.

R There is no doubt in your mind, however, thet he weg the
man, Chsrley Young, or Arahafalo. You know him as Cherley Young?
A Yes.

Q uehinﬁ he lunch %igﬁ? A Yes,

G At the time of the firing of the shote? 4 Yes.

You ssy as soon &8 the shot from Peter Bianco's gun in the
car track went off, when the shots of uhv.akn men went off, you rln‘ﬁi
af ter xlfﬂco? 4 I van after him through Tenth Street (110th?),
géinp towards “"hird Avenua., I think s young poli,c“o oi’fioor'wtl

behind him.
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Q@ D4 you sse thrt nolice of ficer latert: 4 NO, not from

that day %o this.

Ed

How far Ald yon r™in, as far as Third Avenue?t 4 No sir,

"~
-

sbout %o the middle of ‘he blooks Then I came haok.

& Thera weag Dominiec when you came baok?® ‘A I think he wes
in the 4Arugstore.

&  Don't you know where? A f a(rcnliza sure he wes in the
drugstore.

« Is every deteil of this scene in your mamoryﬁ A There
is no doubt in my mind he was in the drugstore.

« Inslde of shé door? A fes sir,

%« There is no doudbt in yvour mind ?omeb@&y'wnsntiring gho te?
A deg sir, right intc he drugstore.

« Who wos thet?! 4 I oould not tell. There wag s big

Q Whet 'id you do whem youn saw thet? & When I seen the
gshots going into the drugstore, antonio DJeLucoa comes from --

« I am esking ;wd; vhe ¢ you d4id¢ A' I stood there in the"
crowif |

Sk nothing? A N® sir,

+ EHow long 414 you remain the e on the soene® 4 For sbout
& half a ury ftarwards,

~ hen wh iid you po? A Then I went with Antonio jeLuco._i;
to the ird lranch Detective Surean.

% Who Aid you pee there? . I went there #nd ! seen Ceptain

~

Prioce, lght; Inspeotor Craig was there and a csouple of others.
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I don'%t know who they were,

< Did you stey with them 851 night? A4 Yes.

& Helping ethem with the case? A No, not helping with
the ecase. I Just told the two brothers to confess and tell the
truth. |

& Whet two brothers? 4 The Delucca brothers.

Q ?o-cohfess? & Yes, to tell the truth of how the shooting
was.

& They hsd not committed any crime, hed they? 4 The brother'
commit ted mugder in>self-defense by shooting Joe Hurley.

Q Joe Sscco? & Yes.

A You told him to confess? 4 I told him o tell the truth.

< uid he do it? A Yes sir.

& He confessed,  id he? A Yes.

& Thet he killed in self-defense? A Well,«he told how he

shot hin.
& Then whet did you do sfter thet? 4 Then I went home,
Thet GTime did you get home? 4 About gix or seven o'alock

thet morning.
¢ You did not go hgme until they were through exsmining
these veople, did you? 4 Whet people,
3 ?Hpt they he2d under examination? 4 I wes not in the room
where,they were, I wasgs in another room.
id you see ﬁhis defendant there¥ A4 !.iid.
A

et time was thet? & Sometime during the morning. 1T

"y, ¥ &Y \L \7"8.
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§ One or two o'clock? 4 I eomld not tell you the exact

time,

X Three or four o0'clock? & I could not tell youn the ex-

T

get time wtén it weg,

Q 'hy not? 4 T 4id not pay attention.

w Can't yon anportion che t nisht 1nlsonn wey? A I know
it was all morning they were bringing t‘hem in. At the first

bateh they broupght n Cherlevy You and a couple of others in s
s £ J ng I ,

touring oar. After a while trey brought him in, It mey have been
en hour or two after .
w Diad ey bring in any more batches = fter thete® & Thet I

do not recal’,

“ They brought in two ba$ches enywsy? 4 het L know, yes.

e DUZL: Your Honor, 1 desire to have the wiiness
write ¢l name of Joseph Shoemaker on this Piece of paper,

[ 38

~ |
2
v

direct you, You write anything thet

el tel) ou to write. You are here now sub jeet tc
ier ourt,
) Mrite AP lhoemaXter (gpelling nesme tneas).
& narie as requested,
. s I offer iret for fdentifi R
g )éfn lant's Sxhibhit 4 b vfﬁif:.
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RCBART ROS S IZE, of 221 ZAST 14th Street, a witness

called on behalf of the People, being duly atord, testie

fied as followe:

DIRECT SXAMINATION BY MR. MeDONALD:

Q Do you know the defendant, Samuel Sacco? A Yes sir.

Q How long do you know him? A About a year or a
year and a half,

Q Did you seehim on the 20th day of August, 19179
A Yes sir, .

Q Where were you at that time? A‘ Sitting in front
of Le Lucea's saloons ‘ 7 S

Q About what time was 1t? A About half 5a8t eighf.

R In the evening? - A Yes sir, '

#ho was there in front of.the saloon? A 'Antohio
De Luéca, Dominic De Lucca, myself and a fellbw named Danny.
“hen was it that you saw the defendant before the
20th of \ugqu, 19179 A I seem him in the month of August |
the night he shot me.
DUZL: I object to that.
THE COURT: I will strike it qut,

+ About how long before the 20th of August had you‘aegn
an? tnlked with the defendant Sacco? A I oomld not‘expiain
that. The only way 1 can Gi“léin is the night I was shot on.

as 1t a week.or two weaks before the day --
THE COURT: What difference does it make when he

saw him before this? If he wag nresent there on this

|
|
i
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night that we are investipating about, let him say so.
Whether he saw him before or after, that may bde brought

out on crosg~examinction.

MR. MoDONALD: I ﬁant t¢ bring ouf that the defend=
ant asked this man to shat Tony De Lucca.

THE COCURT: All fight; but bring out what he saw
that night first.

Q Just tell use whhf hanpened that nighi, the 20th of
August, 1917¢ A That night I wase aittingvin front of the
ealoon, the thfaa of us; myself wae the third mane The
fourth man was af“nding.‘

Q Qho weré the three men? A Tohy De Lucca, Dominic
Delucca and myself were sitting and Danny stood up.

Q A man.nﬂmed Dannj?. A Yes,.

Fortunash; have you heard his name since? A Yca.

[8 1t Fortunash? '\ Yes.

iho else? A Just those four.

Did you see Joseph Prianc there?® A He was atﬁndlng
out in the street, right on the corner,like on tho‘corner.'

Q HNot close up arainst you? A He was about three or
four feet from us?

jugt tell us what happened? A Ue were sitting there.
while we were sitting there we were talking to one another.
Tony DeLucca wae talkings 8o all of & sndden eonnbuaj tirod

three or four shots from the oorhor.
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Q@ From where? \ ?rﬁm hehind the lunch sipn.

whare was thieg lunch sipn® A It was ripght on the

gourner.
& Just mark on People's ixhibit 3 in evidence, where
the sipn was, A The gipgn was over here and w¢ pat here

({ndicating). The shot cnn;'fr»m here. (indicating).

Q Did you ses who was shooting? A 1 sesn a fellow
named Papane shoot and Charley Young stcod next to him; and
Sacco I 418 not mees, I ﬁeﬁn Sacco bdacking out of the drug
gtore after firing three or four shots inte the érug~at;r0.
Q %ell, before jyou toi? ug ahout that. Just tell us

ahat hanpened at the sorner saloon there. 4 ®hile the

red Dominie Do Lucca wae the cnly one that was

1t? A\ In the arm. $Sc¢ he jumped up
and hollere, "They rot me.” Sc Dominic =2nd three or four,

of ug sitting there, we oes inside with

ot
Bominic : tha galocn « S0 about thres or four minutes
yfter 1 b 4 three more shote outside of the door. In the
dn't ro ont tc sse whe wae shet. Danany walked

aie to l.ock over tp the drug store, 1ntq the
drug store. [ remained in the salcon AabOuS #m minutes and
1 walked outside the door.
Q@ Outside of which door? A QOuteide of the saloon.
s front door? A Yes Bir, aw ‘vx!‘od on the

r e wraeet the crowd and then I heard ¥ three shote
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and I turned around and I seen Sacco backing out of the drug

gtore door.
Q@ This defendant® A Yes.

Q@ vhat 'as he doing? A He was firing shots into the

drug store.

Q@ That is where you saw Dominic De Tucca going with
Dan Fortungeh? A Yes.

@ Did you see the gun in his hand? A Yes sir.

Q@ Then what did he do? VWhat did you see? A WVell,
then after he fired the shots into the drug store, I got in
amongst the crowd.e After that I could not see nothing be-
cause there was nothing else hanpened.

& Did you sec« whefe Sacco went? ATl did hot bother,

no sire. L

Q@ Did you have a talk with Sacco previous to that night?

How long have you known Sacco? A About a year and

Q Didn't you ever have any talk with him about DeLucca?
A Not that night.

Q On any time before that night?. , Then I would have
to tell vou how I was chote.

Q Please anever my aquestion yes er no. bid you ewyar

him about DeLucca¥® 4 {ag B8ir.

before thie 20th of Ausust® . About




three weeks.

Q Tell us what he said to you at that time? A Well,
that time I met him down at 46th Street and Broadway, him
and Charley Ydung, agdanother feliow, I'don't know his name.
So he said to me, "Well, come on, we will take a ride to
Brooklyn in the automobile.™ Three fellows and three girls.
S0 one of the girls pasced a remark, "Who is the three fel-
lows?" So Young said, Cﬁariey,’Robbie and Sam.

€@ what did the defendént say to you? A After while
we were in the car, while coming uptown he asked me would I
kill Antonio DeLucca. |

@ Did yougo té Brooklyn wi th him? A Yes.

& Aad on your way home from Brooklym, what thqh? A.
He said he would take me aome.‘ He .said to me, "™We will take
you up to 110th Street. On the way up he said will I.kill
Antonio De Lucca.

Q Will "I" or "You". A Will I kill him:
ie meant you? A Yes,

2aid Will you kill himAntonio DeLucoa® A Yes.

i not ask you whether he should kill him or not?

agsked you to ‘kill him, you say? A Yas,
what didyoun say to thate? A I said to him, "Ne, I
can't kill him."™ Sco he eaid to me,"All right, say no mere

about 1t."™ Then he said, "We will go up to sees Nieo Tode ia
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in 149fh Street.
Q@ Did he ever say anything more to you about deﬁuooa?.
A No sir. He shot me.
THE COURT: Strike out about the shooting and the
jury will disregard that.

By MR. MZDoNALD: }
Q Did he tell you why he wanted yon te shoot DeLucca?®

A He had some trouble with De Lucca.
THE COURT: Strike that out. Anything that he said
about De Lucea I will allow, and you may tell it.
Q What didhe say the reason was that he wanted you fto
gshoot De Lucca? A He had trouble with him.
-_Q Is that what he said? A Ygs sire.
& Did he tell you why he wanted you to do thé shooting?
He gaid I was the only one who got near enough to him.
Q@ You are the only who got near enough to De Lucca?
A Yes,
To shoot him? A Yes sgir.
did you say then? Lk X told_him, No, I 'would
not “ii] 1 ime | |
Did he say anything about why you could near enough
to De Lucea to kill him, rather than he? A Pecause he
knew 1 was De Lucca's friend.
@ Did he tell you why he wanted you to shoot the
DeLuccas; any reason for i%? A 'Wﬂ}l,:il wat because of the
trouble he had with De Lucoa.

% D14 he tell you what the trouble was® A T kaew
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the trouble, he 414 not have to tell me,
@ Did he tell you what that trouble was? A He said

De Lucoa firel three shots at him.

Q@ He said that De Lucea fired three shots at him?

A LaB.

_ ’
Q Did he esay ?hen or why? A Yes sfr. ;

THS CUURT:C What 4{fference does thnt m@ko, Ere.
McDonald? Q& mveAnot concerned with his reasoms. It
is merely qaéiited for the purpose of showing motive
or threats.

ER. DUSL: There has been no motive oitabllshod
as yet.

THE CO"RT: It isnotxdecossarj to prove it, but
they may prove it if they canes The fact that he 4id

the shooting must be estsblished to the jury, and that

it wae not justifieble, that it was not donme im self-
defense.,
Dc ,oﬁ know thoge car that was that you went down So
soney Island in that night? A Yes sir.
hogse car was 1t? A ”hariej”foung's.

ia the man that 18 co-indicted with the defend nty

an you conme back 4id you stop with the oar inm
i6th Street? A Yes sir.
U Did the defendrnt leave the oare A Tes sir.

#heare did he po? A He gsnid he was poing up te




e

=

39
get a raincoat. He came down and Charley went up to pget a
raincoats So when he came down, rather“;hen we were riding
in the car, every once in a while the car would jump up and
down and I could feel he had a pun stuck im his belt.
Q@ The defend nt do you mean? A Yes sif.
Q@ Did anything happen to you that night® A Yes sire
THE GOURT: Well, that 18 entirely immaterial.
"MR. MeDONALD: Your witness,. |
{R. DUEL: Your Heoner, I unfortﬁnntely had some
papers in my office which it was impossible to get to
-me by now. It is a quarter to one and it is necessafy
for me to have those papers e cross examine this
witnese on them and therefore I_wuuld like to.have an
ad journment. '
THE COURT: I will adjourﬁ the mattgr until two
o'clocks’ |
THE CQURT: Gentlemen of the jury; the Court will
take a recess until twe o'cleck. Maanwﬁile you nnat
be extremely careful not to dlscuse»this case among
yourselves or with ény one elge, The time %o discﬁss
this case 1is after you have heard all the evidence on
both sides, when the Court submits it to you, énd then
you will decide it and not before that, So keep your

- minds open and listen until the end of the case.

Pleage come back at two o'clock.




TRIAL CORTINUED: 2 P.M.

ROBER?T 'R 0SS I8, recalled for crose examination,

testifies as follows:
CWYVSS EXAMINATICHN 3Y MR. DUBL:

Q@ How longs have you known Sam Sacco? A  Adbout a
vear amd a half,

Q You first met himAin prison®? A The first place I
talked to him was in Comstock prison.

Q .uhat ware you there fore? A Third degres burglarjo

& How manytimes have you heen fhe?e?. A Once,

Q@ Did you po to see him when you came out? When di@
you come out? A I came out March 9th,‘1917.

Q And Sam came out after you aide A Tes

And vou sav _{H after he came out? A Yes 8 Y.
& never had any trouble with him, did you? A
No sir. .
Did you make a.st“ﬂtent apainst him at any time in
connection with this case at Police Headaouarters of the

Third Branch Detective 3Burean?
McDONALD: I object to the form of the snentions

THE COURT: He may say Yes or No.

did” A Yes egir.
After that you were npnlaced in the House of Detentiony

188 ™
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Q@ You are there now? A Yes sir.

Q vwhen you first entered the House of Detention where

were you sent?. Where wae it located? A Over here (wit-

nese indicating).

 aai ‘
& Over in the building® beyond the Tombs? A Yes.

Q@ Overluoking the yard of the Tomhe? A Yes.
Weren't you acceseible to a window that overlocked
the yard of the Tombe® A TYes sir.
Q& Did you ever throw any mesesages over into the yard,
intc the Tombe yaed? A  No sir,

)

Q while the prisonere were walking around there?

Q@ I show you = hoard, a piece of a board which  has
8> me metal tiled ound it and I ask you whether you d4id not

ct

hrow that over imto the yard of the  Tombs? A I 414 not

write it.

JUEL: I ask thatwitness answer tha auestion

AT: Strike out the answer,

¥id you throw that over into the Tombet . HNo sir,
gome writing on this board and I ask you
2 &\ v
?’fg t.‘--»t'? ‘\ :‘o 81!'0

14 not? A lo sir.
PDU3L. I ask that this bde marked for identifi-
1) lon, Yonor.

f wood with plece of metal riwed Defendant's
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gxhibit B for 1dentifiecat fon.

Q@ After you had been detrnined in the Youse of Deten-

tion acrose from the Tombs you warc sent up to another

prieson for detention, were you not? A Yes sir.

@ where were you transferred to? A b53rd Street.
Q@ Waen't Dominie De Lucca confined there? A No sire
Q@ Now you are sure that you saw Pagane and Charley

Young fire those shots from behind the lunch sign at the

‘eorner of the galoon? A 1 saen Pagano fire shote while

Charley Young was with him, but at that time I 4id not

‘gee Sam.

€@ “hen 414 you see Sam? A I seen Sam after the

shots were fired through the drupg store.

"y

You saw Sam ghoot into the drug store? - A Yes sire.

Didn't you say on your direct examination that you

gaw Charley fire shote with Pagane? A I don't know what

you mean by direct examinat: one.

When ¥r. lMcDonald asked you cuestions? A No sir.

did not? ° A Ho sire
#id you see Charley fire any shot at any time?
& o [ seen him alongeside of the man that fired the
shots,
w How many shots were fired dltopot'!.lorV L %here were

about four shote fired.
sre those four ghots fired at the time

were all satanding by the saloon? A TWe were sittine by




the saloon, yes sir.

Q Were those four shots all fired by Papano? A Peater

Bianco fired some shots from the streat.

Q He was out where? A Abhout four feet from where

they Stubd, from where Pagane stood.

Q What did you do when you first heard the shots fired?

A I jumped up and looked arocund.

Q@ Then what did you do? A Then I walked into the

saloone

Q How long d4id you remain inside? A I ranained in-.

about five minutes.

m

e

o)
. D

@ Did you come out alone? A Yes sir.
'@ where was Dominic when you came out? A Dominic he

was in the drug store. y!

'Q How long before had he gone out? A I don't knows
I can't rememher how. long he'went out.
Q How far were you from the drug store when you saw
Sam fire the gheots into the drug store?® A3 ﬁas about ten

feet from him; ten or fifteen feet from hims

are there any other people arcund? A les sir.
Many®? A I don't know how many were there. if
\ny policemen? A Tag gire.

How near? A How near was the policeman?

Ye8. A A polceman fired a shot at him to get him

%




BY THS CCURT: i

Q who do you menn by him? A Sacoo.

Q@ The policeman fired a shot at Sacco? A Iles,
3Y ¥R. DUEL:

@ How long do you know Zharley Young® A To speak
to Charley Young 1 know him ahout five months and a half,

QR You gay Charley did not fire a shot that you saw?
A I 414 not see him,

@ You know Charley is indicted in this caeé, don't
you, ihdicted with Sam? A I 4o not know 1t;

‘Q You know Dan Fortunash, don't you? A Yes,

¢ 1 show you a word here and ask you whether this word
was HT?Tth.bf ftu? A I pot to see the whole 1ett§r be~
fore I can tell.

r s 2 . Yy ey
Y ~ ¢

Q@ Did you write that word or not? A I could not say

E0.
Q@ Look at that word thero, . Did you write thet word?
uld not answer, your Honore
do not know whather you 4id or not? A I conld
not answer, I ”oi to 8ee the whole letter first.
Wl
9 [ shew you thie letter which begink with, "Nell, ‘

Danny". and 1t signed "Rebbie", and ask you whether you wrote

note (After rendins note)
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BY THE OOURT:

Q . Can you read that? A ‘es sir.

& Do you understand 1t% A Yes sir.
G -Have you read it? A Yes sire
Q Did you write that? A Yes sir, o
. MR. DUEBL: I offer it for identification.
Letter marked Defendnnt's Exhibit C for identifica-
tione.
MR. DUBL: I offer it in evideancs.
FR. McDONALD: No objectign.
Letter marked Defend@ nt's Exhibit C in evidence,
Defendpnt's exhibit C is read to the jury.
‘BY MR. DUBL:

& I show you this paper and ask you whether you wrote

that? (Handing pgper'fo witnese ). A (After reading
paper) Yes sir. |
.'DU?Lt I offer 1t for 1dent1£ic&tiqn.r
Paper marked be’andant's Exhibit D for identi-

ficatione.

< I show you another paper and ask you whether you wrote
that? A\ (After reading paper) I don't remember this one,

I ain't pot my nome signed on it.

% JIe that why you don't remomber it? i Zlem &i

T 1
generally sign my name when I write something.

o refres) your rescllection, youn will obasrve that

airned "Robbie” (Defend nt's Bxhibit 0 in savidenos)
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ie written in the same kind of ink and you say that {s

your writing? A Yes sir.

Q@ Also that the writing on there is similar to thie

paper which doeg not bear your sipnature.
JBe MoDONALD: I object to that.
THE COURT: THosgstrtemente made . by yoh are improper.
You may submit the papers to him; he said he wrote and
signed one and did not write the other, ags I under-
stand it. |
MR. DUSL: Ie there any obJecﬁion toc this going
in evidence, Defendant's Exhibit D for 1ndent1£ication?
MR. MceDONALD: No objectione.
Papar marked Defendant's Exhibit D in evidence.
WHZ COURT: You-may show that this witnese by word
wither spoken or written, made st:tements which con-
tradict the evidence he gave here today. That 1s'the
pnly purpoge for which it is admissible; If you claim '
it hae that effect it may be received in evidence.

"Defendant’'s Ixhibit D in evidence read to the

" jury by Er. Duel,
DUSL;: I offer this paper for identification.
Paper marked Defendant's Exﬁibit § for ident-
ificat ‘on.
Y . MY TR »

(ho 18"Charley"” that that letter is addressed to?

Tharle Toung.




3Y MR. DUSL:«

Q@ In other worde, you are perfactly willing to testify
in favor of anybody that would help you? A I don't know

the meaning of that.
Q (Previouns omnestion read by stenogranher). A All I
can say is what I seen, the truth; that is all I know.
BY THZ CQURT, e
Q vere you ever charged with shooting of Be Lucca®
A Noe
You were simply detained as a witness? A Yee.sir.
And there wae no crimindl charpge pending against
you 2% any time? A Noe

1

You 4id not need any help from any one?® A Not fn
this case? | |
Q@ Ies there any other charge pending against yoﬁ?
A HNo gir, not at the presmt time,
MR. DUSL: I object to that, your Honor,
THE ?LU?T:} I mérely want to find out whether there
is any hasie for your cuestion.,
MR. DUZL: ‘Therm are various kinds of help that
can be repdered tc people.
THS CQURT: My ocuestiomus bring out whether the
help that you refer to, if he did ask for 1t; did not
refer to any danger he was in on acecount of any conned~r

tion with thié particular crime.
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MR, DUSL: I consider that as highly improper and
projndi&ial to this defendnnt, and I ask yogrvﬂonor to
disrerard our colloocuy and your aquestions.

TﬁE COURT: My rueetione w1‘1 be considered by
thems The remnrhevof counse*zﬁ%’the Court are not in-
tended for them and the jury will diegrepard them. The
gstetements made by the witness to nueht1ona to D
which hie stotements are answers will be considered by
them.

¥R, DUEL: I excert to the latter part of your

HJonor's ruling.

Y MR. KoDCIALD:

% while vou were confined in Jefferson karket prison.

vou 886 Charley Young? A Yes sir.

rley Young 18 indicted with this defendant?
That is in evidence,

‘MR. MeDONALD: That 18 all.

T R
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MARGARET DE LUCGCOCA , oalled as a witness

~ on benalf of the People, naving been first duly sworn,

testiried as rollovi:  (3135 Seoond Avenue, N,1,.City)
ﬁIRlCT EXAMINATION BY MR, MoDONALD:

Q You say you live at 3135 Seocond avenue? .A Yes, eir.
And near what street is tnat? A 110th street.
110thn .troot?' A Yes, sir, .
Are you a sister of Dominick DeLuccal! A Yes, sir.

Tne complaining witness in this case? A Yoo, sir.

O O O O O

- And where were you living on the 30tn day of Augu.t,
1917t A VWell, 110tn street, downstairs,
Q Do ya know tno defendant Sam Sacoo? A Yes, eir, 1

saw nim,

Q Well, do you know nim? A 0Of course 1 knov nim.

Qv Well, did you see him on tno,iO;n day orf August, 19177
A 1 saw ninm,

Q Did you see your brotaer taere tnai day, at 110ta strees?
A VWell, my brotner was outside, sitting down.

Q Winere? A Second avenue wlndp- of the saloon,

Q Woere was he sitting? A Outside.

Q Your fatner's saloon? A Ny fatoer's saloon.

Q That ie on tne soutneast corner of 110th street and
Second avenue? A Yes, sir,

Q FNow, wno else was sitting tnere besides your brother?
A Well, there was Robert Rossie,

Q That is thne last witness?! A The last witness, and my
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other brother, Tony, and tnere was Dan, the newspaper fellow frog

1l1th street,

Q And who else? A Joe was standing outside by the window,

by the door, that fellow over tnere (pointing).
MR, MODONALD: Joe Priano,
Q Well, where were you when you saw tne defendant? A I
was aoross the streot._rignt_opposito the saloon,

Q You live on the opposite side to the saloon? A Rignt

oppopite the saloon.
Q On the avenue? A On tne avenue.
Q Where was tnhe defendant when you saw him? A I saw him

-coming from First Avenue on 110th street, and they got in back

of the sign, and they came forward.
Q How many were tnere? A Well, Sam Sacco,Cnarley Young
and Peter Bianco, tne taree of them,
BY THE COURT:
Q You saw tnem walking? A Tney came from First avenue.
Q They were walking on 110tn street, on tno uptown or dovn-
town side of tne street? A The side of tane saloon.
Q Which is tne downtown side? A Tne side of First avenuse.
Q ‘fhey were not walking on tne avenue when you saw toem?

A 1Tney came from First avenue,

Q Woat street were tney on? A From First avenue and 110th

street,

Q I di4 not ask you anytaing about First avenue. Waion side

of First avenue, on tae uptown or downtown otd.?. A Downtown side.




Q And in yn:oh direotion wers they going when you saw
thcurflrlt? A I didn't see them when thovaoro walking,
Q But you sald you did see them walking? A From Firet
Avenue, I
Q In whioch direoction were they walking when you saw them?
A They came up 110th street andltney turned down Seoond Avenue,
Q You said you saw them on 110th street., In which direc-
tion were thay walking when you saw them first? Do you not
understand? A 1 saw them coming first o#_llOta street.
Q aney were on 110th street all the time, you sayj is that
true or false? A That is true.
‘ Q In which direction yere they going on 110th street,
when you eaw them? A In the direction of tne saloon.
'Q Tnat is on Second avenue? A Seoond avenus,
Q They were coming towards the saloon on 110th street,
you are sure about that? A Yes, six.
THE COURT: . All rigat. Now go on.
BY MR, MCGDONALD:

Q Just tell us what you saw? A They got in back of tae

sign.
Q W¥nat sign is that? A 1Ine lunon‘nign.
Q Where is that lunonh sign? A Faoing Seocond avﬁnuo. :
Q Rignt on Seoond avenue? A On Second avenue, ;

G

Q Rignt on the sidewalk near the window! A Near tae '1ndol€;

of the stand,

Q Of the saloon? A Yes, sir, $



Q Wno got benind the sign? A Charley Young and Sam
Sacco got benind the sign.

Q You saw them get behind the sign? A Yes, eir, and

Peter Biance was more near the gutter.

Q Just tell us what you saw them do, if enything? A They
got in back of the lunoh eign; they were looking at tne window
to see what fellows were standing outside; when they saw all
the fellows outside, tney took out their guns and started to
shoot. | .

Q Wnoo took out guns? A 8Sam Sacco and Peter Bianca -
the taree tellow§ tookout their guns, and started to shoot.
and the 'fne'lrlzw'se?e rteneayf st%oeo tsie%%?nd Aé,ve%i\xgenzi?xtdozrl.e i ¥ nd'o" ‘
" Q Wuo were tney shooting at as tnoy'fired their gunb?

A ‘Tne fellows were all in a buncnh,

Q By the fellows you mean your brother, your two brotaers

and Hobert Hossi and Joe Priano? A And Dan was tnere, too.

Q And Dannie ¥Fertunasn? A Fortunash,

Q How many shots were fired? A ‘There was about four shots né
rired‘neaf the saloon. .
Q And then wnhat happened? A ‘Then Peter Bianca ran %o
110tn street and Second avenue, towards 110th street to Second
and tnird avenue, . |

Q Ran towards Inird avenue, down 110tn street? A Yes.

Q Woat nappened tnen? A Cnarley Young and Sam Bsood ran
to ¥irst avenue and 110ta street, 'fnen my brotner was taken %o

tne drug store.



Q You saw yar brotnjr go across to the drug store? A ®»
was t;ken to the drug store, »

’Q That is rignt across tne street from the saloon? A Yes.

Q Wnat happened tnen? A ‘fnen they were all in tae drug
store, I went over to see wnat nﬁppenod. As 1 ran, 1 saw an
autonoﬁile in 110th street, and a chair --

Q Did you nhear any more shots tired? A I went inside.

Q Into tne drug store? A 1 was looking outside and tn§
felloya came back and tahey began shooting.

Q Waick fellows? A Sah Sacco and the otner fellows; taey
all came back and started to snoot again.

Q Wnere were tney snooting? A Outside by tne drug storw.

Q Into tne drug store were tney nnoofing? A it was out-
side. ‘ ‘ | |
‘BY THE COURT:
Q They were standing outside. Did you eee in which di-

rection tney were snooting? A Rignt near tae drug store, out-

side.
BY MR. MCDONALD:

Q Did you see Sacco witn a gun in nis nand? A‘ Yes, tir.
1 did.,

Q Then wnat nappened arter yoﬁ neard the shots in the drug
store, what nappened tnon? A Well, tnen 1 ran in back of one
of tne counters; I went outside to the back door, and somebody
took me home; 1 don't know what nappened after toat,

MR, McDONALD: That is all.
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CROSS EXAMINATION BY ¥R, DEUEL:

Q Wnhen you saw Sam Sacoc and Charley Young behind the sign,
and Peter Bianca, you saw them draw their guns,vhich ones did
- you ;oo firo shote? A Well, I saw Sacco, and 1 saw Bianca.

Q Did you see Charley Young fire any shots? A The
three of them; I didn't watoh Charley Young after 1 saw Peter
Bianca. |

Q0 Then you didn't see Charley Young fire? A He had a
gug in his hend but I was not watcning him,
. Q You must nave been watcning him to see him have a gﬁn
in hie hand? A (No answer).

Q Wnere was Peter Bianca standing? g o More near the

gutter, towards the street,

Q On the sidesalk? A Qn toe uidoinlk.

Q aut nearef tbe gutter? A Nearer to tne gutter.

Q How many shots were fired in all?‘ A VWell, near the
salocn only about four shots.

Q How many ;nots fired over at the drug store? A A%
tge'drug store about seven or eignt shots.

Q Now what did you do after Peter Eianca ran down toward
1Tnird avenue, and Sam an& Cnarley‘ran ovei towt:dl First Avenue,
where did you go? A I was standing near tne building still;

I was watoning.

Q That is the soutneast corner of 110th street and

Second avenue? A Yes, sir,

Q How long did you stand there? A I stood there waton-
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ing the fellows; I thought nobody got hurt; I was looking atthem,

Q How long did you stand? A I wae not very long., Then

I saw my brother go over to the drug store.

Q Didn't he walk over there himself? A I don't know whether

somebody took him, -~
Q Anybody help him, or was he walking'alone?' A He ran
himself and my mother after him,

Q Did he run or not? A He was walking quickly.

Q Then he was not being carried over? A 1 don't think so.
Q You saw Sam Sacco and Charie& Young’coga'baok? A ‘Tney
ran on to First avenue on 110th street.
| Q 'Tnat is, they ran towards First avenue? A Towards

First avenue. i : : , T

Q Then you saw them come back? A While I was in the drug

store I saw them come back; I.wae looking outside; there was noro'
shots going on.
Q Outside the drug store --
THE COURT: She said she was looking outseide.
Q Where were you yhen you first saw Sam and Charley come
back from First avenue? A 1 was in the drug store, looking ous-

- |

gide of the window, the door.

Q Inside, looking out? A 1Inside, looking out.

Q Through what window did you see them? A The door what yougﬁ
i
come in. E
Q Through the door, and where were they, Sam and Charley? b

A They were outside; rignt out in the gutter,
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Q Did they fire any shots? A That is when I heard the

shots, and they were shooting.

Q Did you see who did the ihooting; did they fire all

$he shota? A Who?

Q Sam and Charley? A The three fellows came back again
and started to shoot.

Q Did Peter Bianca come back? A 1 didn't see Peter Bianca
come back; he ran on 110th street to Second Avenue.

Q Now confine yourself to the point whe:o you were, Jjust

inside the door of the drug store, looking out, and you saw Sam

and Charley and some more shots were fired at Dominick De Lucca
inside the drug store? A Inside the drug store.

Q Did Charley fire any of those shots? A Charley did.

Q He did. You will swear to that? (No answer).

Q Did Sam fire any of those shots? ‘A Sam, too.

Q You seaw them do that, botn of them? (No answer).

Q What made you say a minute ago that a tanird mén came up?
Did or did not a third man come up? A Sam Sacco ran on Tn;r@’
Avenue; 1 didn't see him come back,

Q You didn't see Sam Sacco come back? A Peter Bianoa.

Q You saw only two men outside? A Two men outside.

Q How far from you were they when the fired those nhotl
in? A They were on tne sidewalk,

Q VWere you in front of the door? A I was in front of the
door, but inside the drug store, |

Q Where was Dominiok? A 1Inside.




Q Baock of you? A Away back of me, :

Q 8O these bullets must have gone past you; dign't they?
A Passed me; everybody thought the bullete came ineide and
everytning started to break ineside the drug store..

Q What did you do sftir that? A After toat I was taken
in back of the drug store, and oonebody took me nome then.

| MR. DEUEL: Tnat is all.

VINCENT SUCARATO , oalled as a witness

on benhalf of the People, being firet duly sworn, testi-

~ fied as follows: (347 East 109th street, N, Y, City)

DIRECT EXAMINATION BY MR, McDONALD:

Q How old are you, boy? A Thirteen, going on fourteen.

Q Keep your voice up, will you. Were you on Second
avenue and 110th street, on the 30th of August, 1917, about
eignt o'clock? A No, eir, I was on First avenue.

Q And did you hear anything? A I}nourd a few shots.
Then I rm up Seccond avenue.

Q VWhere did you go to? A Near tne drug store, in the
middle of the crowd there.
BY THE COURT:

Q Wnat street did you run on? A (No answer).
BY ¥R, ¥oDONALD:

Q You ram tarougn one nundred and wnat street? A 108th
street,

Q 108tn street to Second avenue?! A TYes, sir,

Q Did ycu go up Second avenue to 110tn street? A Yes.
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q<xo the drug store there? A Yes, eir.

Q Dia you_Aonr any nnotcltnoro?_ A No, sir. After awhile
‘& couple of more shote went off, and s0 I ran, and 1 fell dowmn
on my knees. |

Q Did anything nappen to you! A Yes, sir, 1 was ongt in
the left leg.

Q In the left leg? A Yes, sir.

Q Did you see 'Ao shot you?! A No, lir;

Q How long had you been standing at the drug store at
that time? A Ten or fifteen minutes,

Q VWere you running ;1117_ A 1 neard a few -notos_l'aon-t
know wpere | was running, yéu see, and 1 ram out 1n the middle
of the street and I fell on my knee.

Q VWere you then taken to the hospital? A Yes, sir.

Q How long did you remain in tne bospital? A Around
three or féur weeks; I am not sure.

. Q Did you see wno tne ones were wno fired the shots?
A No, sir,

Q You were just a speotator? A Yes, sir, 1 wanted to
'go and look and see woal was tne matter,

Q how mahy people did you see ~-- withdrawn. Did you see
anybody firing?! A No, eir, |

MR, McDONALD: Taoat ie all,
MR, DEUEL: No cross-examindtion. Your Homor, I
move that his testimony be stricken out as incompetent,

irrelevant and immaterial, as against tnis defendant.




THE COURT: 1 will allow it.

¥R, DEUEL: Exception.

THE COURT: Simply corroborates the statement that
shots were rired, |

MR, WoDONALD: That is all it is used for,your Homor.

THE COURT: It is part of one transacticn. Toat is
the tneory on which it is admitted; a continuation o: the
story. |

BY ¥R, loDOIALD:

- Q About how many shots did you hear altogetner?! A First

I neard three, and tnen ino ooobnd time I nocrd two or tnrﬁo;

1 was not sure. '

MR, NCDONALD: Taat is all,

OFFICER CARLTON : HUNGER ’ oallod ae
& witness on benalf of tne People, being first duly
sworn, testiried as follows: (65tn Preoinot).

DIRECT EXAMINATION BY WE, MCDONALD:

Q You were on pcet cn the 30th of August, 191?. at Second
avenue and 110tn street? A Yes, oir,
Q In tne‘neignoornood of Second avenue and 110th street?

A Yes, »ir, |
Q About 8:15 p.m. of toat date? A Yes, sir.

Q Well, did you hear anytning? A Way, 1 was standhg on
the corner, about 8:30, on 108th street, when I nnixd shbts.
Q 100th street and where! A And Second Avenue.

Q Tell us what you d4id then, A 1 heard several shots
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fired. I looked in the direotion of 110th street and I rem
up there, and there w2:>:°orowd in front of the saloon on the
southeast oofner. I asked wno got shot.

Q VNever mind whom ySu asked, They told you something?
A Yes, sir. »

Q And then what did you do? A Wuy, therorowd told me
gomebody did the shooting --

THE COURT: Never mind what the orowd told you. Waat

did you do?
A 1 proceeded towards Third avenue, on 110th street, chasing
~ somebody, running.

& You ran after somebody? A Yes, sir,

Q Wnere did you go? A Towards Inird avenue on 110th ltroof.v

BY THE COURT:

Q Did you get anyone? A No, sir; I could not identify the
fellow running, so I sfill chased him until I lost him in the crowd
there; there was a crowd there., I got about half way from Second
and Third avenue and they said ne made to & hallway in one of the
apartment houses --

Q Never mind what the crowd said, to you. As a rooult'of
hearing sometning you went into a certain hallway? A Yes, eir,

Q 4And did you see tne men you were after tnere?! A No, sir.

Woat did you do then? A Proceeded towards thercof.

Q

Q Did you tind nim up there? A No, sir,
Q Did you come back again?Q,A) Yes, sir,
~

Wheme did you go then? A Baock to the scene of the shooting.
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Q Wnere? A Second avenue and 110tn street.

Q Waat did you do or see there when you got there?

A Wnen 1 reached 110th street, on the northeast corner, I

heard more shots fired, which came from in front of the drug
store on the northeast corner.

Q Wuaat did you do then? A I ran over in the orowd to
see if I could get anybody that was doing the shooting,
| Q Yes. Did you get anybody? A No, sir.

Q What did youdo then? Did you go in the drug store?
A No, eir.

[

Q Wnat did you do? A Went on to\tne signal box at 108th
street and Seodnd’avenue, and called for nolb.

Q After calling for help, did you come back again? A Yes.

Q Wnere did you gb?. A Back to the drug store; 1 entered
tne drug store. _

Q Tell us what you saw in the drug store? A I got inside
tne drug store, there was a young man there that got‘lnot in
the arm, :

Q \Wao that tne complaining witness, DeLucca. Btgnd up,

DeLucoca. A Yes, sir. I also eaw a young boy in there, about

the age of tnirteen,

Q Vas that Sucarato? Stand up. (Witness Sucarato stands np)‘;:

A Yes, eir, and some people drew my attention -- said there was

& man across the street --

MR, DEUEL: Never mind what they said,

Q Woat was the matter wito the Doy you saw in toere! A He
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was shot, to my knowledge, in the hip, or thigh,

Q Woat happened then? A Wny, I left the store. Then

my attention was called to a man on the other side that was

shot. I Jeft the store and ient over, and 1 looked at this man;
he seemed to be unconscious.

-Q Did you notice what the condition of the drug store wsu?l
A I didn't pay particular attention toc it, but there was glass

on the floor.

Q Afterwards did you gc to the nospitai with DeLucca
and Sucarate? A No, eir.

Q Did you call up the ambulanoe? The ubuhhoe was called
was it? A An ambulance was sent on the way.

BY THE COURT:

Q Did you arrest anyone? A No, sir.
Q !bu made no arrests? A No, your Honor,

MR. MCDONRALD: Tnat is all.

VR, DEUEL: ©No cross-examination.

MR. McDORALD: I would like tc call the dootor, yoﬁx
Honor,

THE COURT: Wuat do you want tﬁe dootor for?‘

MR, MCDONALD: To testify to the wounds, sir.

THE COUP%: Can you not stipulate, Mr. Deuel, that he
was taken to the hospital and Dr, Greemberg treated him,
Af that be tne fact. You do not dispute that he was uhoit

MR, DEUEL: ©No, he has got & scar on hig arm,

THF COURT: You do not dispute that, but the guestion
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ie, who shot him and under what cirocumstances.
MR. DEUEL: That is it precisely, your Honor.

¥R, WODONALD: Except tnat tnere was taken out of

the arm of DelLucca, & bullet which we claim to be a 38
calibre bullet, and that bullets of tne same calibre were
found in tne room of the defendant after the time of the
arrest.
¥R, DEUEL:" In other 'Srdn, the Dictriot‘lttornoy
| doﬁ not want the concession. If ne nad -ud‘ that be-
fore we would not nave that explanation,

THE COURT: He can state a bullet was taken cut.

foe jury will disregard tue statement about tne bullets
found in hie room after the arrest.

MR _MODONALD: I only offer this to you as an explana~-
'tion of wny 1 wanted the dooter. .

THE COURT: Ino_dootcr can iostity as to the bullet
being taken out, but.no does not know anytoing about the
calibre of tne bullet,

MR, MCDONALD: But ne can idcntify the bullet taoat

was taken out of Delucca's arm, and we oan show -~

THE.C“"PT: DO not say what you can show, because 1
will not allow you to show anything of the kind, You will
find tne same bullets in any place in New !o:k; there are
probably millions ¢f tnem.

’ osliod A8 & witness

WILLIANX Jd . ENRIGHT

on benalf of the Pecple, being first duly sworn, testified
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as follows: (Tnird Branon Detective Bureau),
DIRECT EXAMINATION BY MR, MODONALD: R

Q You are a member of the Police Department of the City
of New York? A Yes, 8ir.,

Q WVnat is your gradot A Firet grade detective.

Q And were you so on the 30th day of Auguet, 19177 A Yes.

Q And then did you nave occasion to go to 110th street
- and Séoond avenue at any time during the evening of that day?
-A Yes, sir.

Q About what time did you go there? A About 8:30, or
8:40 inthe evening,

Q0 Just state what you found inen you went tnere? A Way,
inen I got to 110th street and Second avenue, tnere is a drug
store on tné northeast corner, there was a large orowd of people
around tnat drug store, probably a tanousand people out on the
ozdpw&lk, around tne drug store. I went in the drug store and
1 found tne body of a man whom I afterwards learned wii Joocphv
Sacco, dead on thne floor, shot to deata., 1 found a boy about
thirteen yesf. old by tne name of vinoont Sucarato --‘

Q Tnie witness nere? (8tand up, Sucarato) A You.rlir.
He was there and nie snirt was turned up here (11lustrating)
and ne was onothoro,in toe nip, probably a little below, tarocugn
the bip (indicating). Anotner man named Dominick Dobuoéa wae
shot througnh the arm, rignt through tbovsr- (indicating).

A short time afterwards, wny | loocated, or information came to =9
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that & man named Frank Hayti, of 358 kKast 113th street, had
sllo been shot there, and 1 went up there and found he was
shot through theé ankle --
MR, DEUEL: I move to strike out the latter part.
THE COURT: Strike it out. Strike that out about
Frank Hayti. We are only concermed with the ehooting of

DeLucoa.

Q Waat did you do then, afterwards? A Domenick Delucca
told me -~
THE COURT: Never mind wnat DeLucca told you. 0ffi-
cer, you are an old detectiye; and you know you cannot
recite any conversation you nad with third porubnl. Tou
hada talk with Dominick DeLucca.
THE WITNESS: Yes, sir., And from what 1 neard, I
went back to the Third Branch Detective Bureau.

Q Did you see anybody there at the third Branch Detective
Bureau? A Yes, sir. ‘

Q VWiom did you see there? A I saw a man named Charley
Young, -or Charley Arcnafalo. '

Q You interviewed Cnariey Young? A. Yes, sir,

Q And then after you nad tnis talk with Cnnrloj_!oung. did
you do anything? A I directed two men to go to 158 West 46th
strect, and bring to the Brunoh a man named Samuel 8.060. tnil
dotendant nere,

Q And did tney come back witn nim? A They did.
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Q Offiolrl Caputo and Quayne? A Yes, eir; they didn't

locate him at thataddress.

THE COURT: 1You do not know whetner they located
him or not. You only know that from hearsay.

THE WITNESS: Yes, sir.

THE COURT: They brougnt him back to the statioh nouse?

THE WITNESS: Yes, 8ir.

THE COUHT: 1f yocu nad any conversation witn him, you
may state it. Did you nave a talk with nil?’

THE WITNESS: Yes, sir.

THE COURT: 'iin Sacco?

THE WITNESS: Well, I neard nim make a statement to

the Assistant District Attorney.

THE CoUBT:' Well, anytning you ndutd nim say concerning
this orime, of an ineriminatory nature, you may testify to.

Q Did you view tne premises at the southeast corner of

110tno strect and Second awenue?' A 1 did, .

Q Did you see anytning there? A Way, yes, sir, 1 saw
the oountor,'tne counter panes of all the show cases inside, tne
glass was all broken, and ocut on tne floor.

Q Did you then view tne liquor saloon? A 1 did,

Q Tne outside? A Yes, sir,

Q Did you see anytning tnere? A Not at that time, no,

Q Wnen wae it toat younext visited tne saloon! A Tae

following morning. f

Q APout wnat time? A Ob, ! think it was nine o'clock,
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Q And did you find anything tnen? A Yes, eir, there was

a bullet hole in the jambof the door, going into the liquor

store, and one down at the basement store.

Q Goinginto the liquor store? A Yes, sir.

Q Did you tako out tne bullet? A Well, I didn't,

Q VWVere you tanere when it was taken out? L 1 was not.

Q You were not? A I was not,

Q Now then, at the fib you visited the saloon, on the
nignt of the 30tn, did you see a chair tnﬁro? A Yes, sir.,

. Q VWnere was that chair? A 1In the pqsaeslioﬁ of John

DeLucca, the proprietor of the saloon, the father of Domimick

DeLuoca.t

'Q And is tnis tne cnair that you saw there that nignt
(Qnowiﬁg a chair)? A VYes, sir,-#nat is the chair, There (indi-
cating) is tne bullet hole in the cnaii.

THE COﬁRT:' Did you make any mark on the chair, besides
placing the tag on?
THE WITNESS: No, sir, only the Tag.
ME. DEUrL: Did you put a mark on?
THE WITNESS: A tag.
o THE COURT: You don't call that-a mark?
THE WITNESS: 1 identiry that chair.
THE COURT: By tne bullet nole?
THE WITNESS: By tne bullet hole,
THE COURT: Independently of tne tag!?

THE WITNESS: Independently of tne tag, I identify it.




MR. MODONALD: I orfer it in evidence,

(People's Exnibit No, 5, a onair, formerly marked for iden-
titication, now in evidence).

THE COURT: Any crosé-exanination?

MR, DEUEL: No qroas—ox&mination.

THE COURT: Do you remember what tind 'neku broﬁgm
to the Detective Bureau? Have you any memorandum showing
that, orricer?

THE WITNESS: Around three-tairty in the morning,

" between taree-thirty and four.

THE COURT: All rignt.

WILLIAXN D, c A}P Y 9 o callodico‘a witness

ﬂ on benalf of the People, being first duly sworn, testi-

tied as follows: (1nird Brancn Detective Bureau)

DIHECT EXAVINATION BRY MR, MCDONALD:

Q You are a member of the Police force of the Uity.ot
New York, and you were on tne 30th of Auguet, and you still
are? A Yes, sir.

Q Waat ie your grade? A Second grade detective.

Q DPid you arrest tne derendant Sacco o# the 30tn day of
August, or tne morning of the 3let of August, 19177 A I did.

Q Wnere did you leave from? A I left tne tanird Brgnon
Detective Bureau.

Q At abcut wnhnat time?! A It was abo-t two a.m. on the

morning of the 3let.

Q Previoue to leaving the brancn at that time, nad you
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seen a man known as Cnarley Young in the Branon? A Yes, sir.

Q And you say tnen youlett tne Brancn? A Left the Bramh
Detective Bureau.

Q Wnere did you go? A VWe went to 15t West 46tn street
wnibn is a furnisned room nouse, We made inquiries in that
Tfurnisned room ncuse for a man by the name of Sam Sacco, the
- defendant, We learned tnere tnat the dotendunt Sam Sacco had
moved tnat very day to the notelluonington, whicn was across
tne street, in the same street, West 46tn street, and tonere
we made inquiries of ;ne Clerk, ir tnere was a man living
there by the name of Sam Sacoo. ne'laid,'uo, I nave nobody
nere by the name of Sam Saccc. We nave nere a man by the name
of Hossie, wno came in nere today."  We said, "We want to go
up“tﬁ toat room," . ne said, 1 believe ne said nis room was
upstaire, room 1©, to the beest of my reccllection. We went
uﬁ there and seen tne defendant --

Q Wnere was tne detendant! A In ﬁod. tfnere was & girl
'in thnere witn nim. We told nim tnat "You are under arrest’,
ne said, "Wnat for?" We tcld nim, “For a snooting at 110ta
»stroet and Second avenue in tne early part of tne evening of
the 30tn." He said, “"You got me wrong. I was not taere."®
!elf.}we said, "Come on, You nave got to ooni to tue taird
Brancn Detective bureau,"  He said, "All rigns." e waited
taoere until ne dressed, psdkod all nis olotnes in a trunk,

left word witn tne agent, wito tne olerk downstairs, to bhave




	2392.pdf
	0424

	2392_2.pdf
	0425
	0426
	0427
	0428
	0429
	0430
	0431
	0432
	0433
	0434
	0435
	0436
	0437
	0438
	0439
	0440
	0441
	0442
	0443
	0444
	0445
	0446
	0447
	0448
	0449
	0450
	0451
	0452
	0453
	0454
	0455
	0456
	0457
	0458
	0459
	0460
	0461
	0462
	0463
	0464
	0465
	0466
	0467
	0468
	0469
	0470
	0471
	0472
	0473
	0474
	0475
	0476
	0477
	0478
	0479
	0480
	0481
	0482
	0483
	0484
	0485
	0486
	0487
	0488
	0489
	0490
	0491
	0492
	0493
	0494
	0495
	0496
	0497
	0498
	0499
	0500
	0501
	0502
	0503
	0504
	0505
	0506
	0507
	0508
	0509
	0510
	0511
	0512
	0513
	0514
	0515
	0516
	0517
	0518
	0519
	0520
	0521
	0522
	0523
	0524
	0525
	0526
	0527
	0528
	0529
	0530
	0531
	0532
	0533
	0534
	0535
	0536
	0537
	0538
	0539
	0540
	0541
	0542
	0543
	0544
	0545
	0546
	0547
	0548
	0549
	0550
	0551
	0552
	0553
	0554
	0555
	0556
	0557
	0558
	0559
	0560
	0561
	0562
	0563
	0564
	0565
	0566
	0567
	0568
	0569
	0570

	2392_3.pdf
	0571




